
50 jaar SGA 

– door Dirk Goes – 

In 1955 scheidde de Amsterdamse Schaakbond (ASB) zich af van de KNSB. Als reactie hierop werd de Hoofd-
stedelijke Schaakbond (H.S.) opgericht door clubs die trouw wilden blijven aan de KNSB. Op 25 maart 1969 
fuseerden de twee bonden en zag de Schaakbond Groot-Amsterdam het levenslicht. Over de periode 1955-1969 
schreef ik destijds het volgende artikel: 
 
http://www.sgaschaken.nl/wp-content/uploads/2016/10/De-scheuring-in-de-Amsterdamse-Schaakbond.pdf 
 
Op het moment van oprichting telde de SGA 56 verenigingen met in totaal 1.991 leden. In de jaren hierna zakte 
het ledental tot onder de 1.900, om in 1972 excessief toe te nemen: van 1.870 naar 2.176 in een jaar tijd! Deze 
spectaculaire stijging kan voor een groot deel worden toegeschreven aan de publiciteit rond de match Fischer-
Spasski, die in juli 1972 in Reykjavik werd gespeeld. Daarbij is het aardig om te weten dat de SGA een serieuze 
poging heeft gedaan de match naar Amsterdam te halen. Als dat toch eens gelukt was... Het hoogste aantal leden 
werd bereikt in 1982, toen de SGA 2.634 leden telde. Volgens de meest recente cijfers, van 1 april 2023, zijn dat er 
nog 1.648. 
 
Direct na de fusie bleken er enkele cultuurverschillen tussen de clubs van de twee bonden, maar die werden in 
het algemeen vriendschappelijk opgelost. Dagblad Het Parool nam het initiatief voor een feestelijke herenigings-
wedstrijd, die op 2 mei 1969 werd gespeeld ten burele van de krant, die tevens vier bekers beschikbaar stelde. De 
gemeente Amsterdam schonk eveneens een beker, die we vandaag de dag nog kennen als de SGA-cup. 
 
Op 28 maart 1969, drie dagen na de oprichtingsdatum, kwam het SGA-bestuur voor de eerste keer bijeen. Er was 
veel te doen. Tweede secretaris Simonis schreef een huishoudelijk reglement en competitieleider Van Mastrigt 
boog zich over een wedstrijdreglement. Deze stukken werden in stemming gebracht tijdens de gedelegeerden-
vergadering van 1 oktober 1969, maar omdat het quorum niet werd bereikt (veel clubs namen niet de moeite te 
komen opdagen, de meeste zonder bericht) werd de vergadering verdaagd naar 14 oktober. Ook op deze vergade-
ring was er geen quorum, waarna, op voorstel van voorzitter Janssens, de vergadering zichzelf machtigde om 
rechtsgeldige besluiten te nemen, waarbij Janssens verklaarde zich er terdege van bewust te zijn tegen de statuten 
te handelen. 
 
Om de organisatie van het jeugdschaak in goede banen te leiden werd de Commissie Jeugdschaak opgericht. Tot 
voorzitter van deze commissie werd aanvankelijk benoemd de heer Wijnands, maar die legde nog geen jaar later 
zijn functie neer. Hij werd opgevolgd door de heer Stijger. 
 
Een ander punt op de agenda was het bondsblad. Het orgaan van de ASB heette ‘De Band’, die van de H.S. 
‘de H.S.’er’). Een van de twee zou moeten sneuvelen, en die keuze was niet zo moeilijk. De Band was fraai vorm-
gegeven op A5-formaat, terwijl de H.S.’er, met alle respect, kwalitatief en inhoudelijk niet veel voorstelde. Besloten 
werd dan ook dat De Band het bondsblad van de SGA zou worden, waarbij de lopende nummering werd terug-
gebracht naar eerste jaargang, nummer 1. De heer Niessen, redacteur van De Band in de ASB-tijd, werd in zijn 
functie herbenoemd. In februari 1979 werd het formaat gewijzigd naar A4, een idee van toenmalig redacteur 
Martin Walop. Elke vereniging ontving zes exemplaren. De Band zou het tot februari 1993 (na 176 nummers en 
24 jaargangen) uitzingen, daarna werd het tot het voorjaar van 2011 vervangen door een mailing. Na 2011 werd 
de website van de SGA gebruikt voor de nieuwsvoorziening. 
 
Aan het seizoen 1969/1970, het eerste competitiejaar van de SGA, werd deelgenomen door 104 tientallen en 15 
zestallen. Er waren twee hoofdklasses, waarvan de winnaars aan het eind van het seizoen een match speelden om 
het kampioenschap. In deze finale versloeg VVGA 2 het team van De Pion 1 met 6-4, waarmee het de eerste SGA-
kampioen werd. Aan het eind van het seizoen ontvingen alle kampioenen bij de tientallen een schaakklok, terwijl 
de kampioenschappen bij de zestallen met een schaakspel werden gehonoreerd. 
 



Inmiddels werd van het jeugdschaak serieus werk gemaakt. De Commissie Jeugdschaak was erg actief op scholen, 
waarbij met name de heren Klaassen en Haggenburg veel werk verzetten. Aan een door hen georganiseerd toer-
nooi voor lagere scholen werd deelgenomen door maar liefst 445 kinderen! Met ingang van 1 februari 1972 startten 
19 clubs met een jeugdafdeling. Het initiatief leverde 300 jeugdspelers op, een aantal dat zich in de weken hierna 
nog uitbreidde. De heer Stijger voorzag een toekomstige SGA van 5.000 leden, maar dat bleek toch te optimistisch 
geprognosticeerd. 
 
In maart 1972 trad de heer Stijger af als voorzitter van de Commissie Jeugdschaak. SGA-voorzitter Janssens wilde 
per se een bestuurslid jeugdzaken in het bestuur, maar ondervond veel weerstand van zijn medebestuursleden. 
Enige weken voor de gedelegeerdenvergadering van 7 oktober 1972 legde Janssens zijn functie neer op particuliere 
gronden. Bij hem openbaarden zich, naar eigen zeggen, “hoogst storende ongaafheden in eigen kring” (lees: ver-
schil van mening met zijn medebestuursleden). Hij werd opgevolgd door de heer Wijnands. 
 
 
 
Wijzigingen in het wedstrijdreglement 
 
 
De samenstelling van de externe teams 
 
Op voorstel van Caissa werd met ingang van het seizoen 1980/1981 in de vierde en vijfde klasse van de SGA met 
achttallen gespeeld in plaats van met tientallen. Belangrijk argument van de voorstanders was dat acht spelers 
makkelijker in twee auto’s passen dan tien. Ook werd het voor kleinere verenigingen minder ingewikkeld om een 
team compleet te krijgen. De overige klasses bleven vooralsnog tientallen. Met ingang van het seizoen 1995/1996 
werd de gehele externe competitie gespeeld met achttallen. 
 
 
Bordvolgorde bij externe wedstrijden 
 
Tijdens de gedelegeerdenvergadering van 23 april 1981 werd op voorstel van De Pion besloten dat met ingang 
van het seizoen 1981/1982 de uitspelende vereniging wit zou krijgen aan de oneven borden. Tot die tijd werd er 
geloot voor de kleur. 
 
 
Afschaffing van het afbreken 
 
Tot begin jaren ’90 was het gebruikelijk dat partijen na 40 zetten werden afgebroken en een tijdje later werden 
uitgespeeld, maar de opkomst van de schaakcomputer maakte dat onwenselijk. Het SGA-bestuur organiseerde in 
september 1992 een enquête om te peilen hoe de verenigingen dachten over het afschaffen van het afbreken, en 29 
van de 47 clubs namen de moeite het formulier terug te sturen. De uitslag was als volgt: 61% van de leden was 
voor versneld uitspelen, 29% tegen en 10% blanco. Het SGA-bestuur achtte dat een legitiem mandaat en stelde 
voor dat er met ingang van het seizoen 1992/1993 niet meer werd afgebroken maar versneld uitgespeeld, waarbij 
het tempo werd vastgesteld op 1½ uur voor 35 zetten en een kwartier extra om uit te vluggeren. Dit voorstel werd 
door de vergadering aanvaard. 
 
Tijdens de gedelegeerdenvergadering van 3 mei 1995 deden Zukertort en De Raadsheer een voorstel om het af-
breken weer in ere te herstellen. Zij spraken van ‘het afraffelen van partijen’ en ‘een loterij’. De vergadering ging 
er niet in mee. 
 
In de KNSB-competitie zou het afbreken pas met ingang van het seizoen 1996/1997 worden afgeschaft. 
 
 
 
 
 



Heikele kwesties 
 
 
Het roken 
 
Het is anno 2023 bijna niet voor te stellen, maar vroeger was het volstrekt normaal dat er achter het schaakbord 
werd gerookt. Het was mevrouw Van der Wal-Le Comte, wedstrijdleidster van de SGA, een doorn in het oog, en 
op 1 juni 1985 organiseerde zij in de Wethouder Verheijhal het eerste rookvrije rapidtoernooi uit de geschiedenis. 
Aan dat toernooi, dat werd gewonnen door Ron Nep, werd deelgenomen door 110 schakers, zelfs uit Assen, 
Zwolle en Rotterdam. Een ter plekke uitgevoerde enquête onderstreepte de wenselijkheid van een dergelijk toer-
nooi, en hierdoor gesterkt besloot het SGA-bestuur dat er ook in de toekomst eenmaal per jaar een rookvrij rapid-
toernooi zou worden georganiseerd. Tijdens het rookvrije toernooi van 23 mei 1987 ontving iedere deelnemer een 
rookworst, een ideetje van Marjolein Theunissen, die inmiddels mevrouw Van der Wal-Le Comte als wedstrijd-
leidster van de SGA was opgevolgd. Het laatste rookvrije toernooi werd georganiseerd in 1990, daarna hield het 
wegens gebrek aan belangstelling op te bestaan. 
 
In de loop der jaren brokkelde het maatschappelijk draagvlak voor roken in de openbare ruimte steeds verder af. 
In de voorjaarsgelegeerdenvergadering van 22 april 1987 gingen voor het eerst stemmen op om het roken te beper-
ken dan wel helemaal af te schaffen. Dat voorstel haalde het niet. Op de gedelegeerdenvergadering van 6 novem-
ber 1991 diende Eric Roosendaal, voorzitter van de Commissie Jeugdschaak, een voorstel in om het roken te ver-
bieden tijdens alle SGA-toernooien waar jeugdspelers aan meededen. Voorafgaand aan de stemming verklaarde 
SGA-voorzitter Petersma dat bestuursleden plezier wensten te behouden in de organisatie en leiding van toer-
nooien en raadde de leden met klem aan om het voorstel te verwerpen. Zulks geschiedde. 
 
Vanaf eind jaren ‘80 werd de rookproblematiek in diverse vergaderingen door het SGA-bestuur besproken, maar 
het SGA-bestuur (dat enkele verstokte rokers in de gelederen had…) schoof de problematiek voor zich uit. Vereni-
gingen mochten hun eigen rookbeleid bepalen. Zo kon bij sommige verenigingen pas worden gerookt vanaf 21.00 
uur, bij andere vanaf 21.30 uur, etc. Weer andere clubs bepaalden dat er links in de speelzaal mocht worden ge-
rookt en rechts niet. Bij externe wedstrijden was de uitspelende vereniging verplicht zich te conformeren aan het 
rookbeleid van de thuisspelende vereniging. 
 
Op 12 juli 2006 werd er op initiatief van de Weesper Schaakclub (WSC) een bijzondere Algemene Ledenvergade-
ring georganiseerd, met slechts één onderwerp op de agenda: het roken. WSC bepleitte een absoluut rookverbod. 
Voorzitter André Ottenhoff verwoordde het aldus: “De notoire niet-roker heeft geen alternatief en de notoire roker 
wel.” Velen knikten instemmend bij deze woorden, maar er was ook tegenstand. Jan Eggers (Grasmat): “De niet-
roken-lobby is een intolerante religie. Wij achten ons niet gebonden aan beslissingen van derden over wat te doen 
of te laten in ons clubgebouw.” Gerie Opgenhaffen, competitieleider van de SGA: “Roken is emotie. Zowel de 
roker als de niet-roker voelt zich aangetast in zijn persoonlijke vrijheid.” 
 
Er werd geen consensus bereikt en Gerie Opgenhaffen kon niet anders dan concluderen dat het oude artikel 14 
van het competitiereglement van kracht bleef. Wel deed hij in zijn slotwoord een beroep op de verenigingen 
zonder rookverbod om hun leden op te roepen tot fatsoen en te respecteren dat een grote groep leden het roken 
als zeer hinderlijk ervaarde. Zijn opmerking werd met applaus begroet. 
 
Pas met ingang van de competitie 2014/2015 werd het roken in de speelzaal voorgoed verleden tijd toen tijdens 
de Agemene Ledenvergadering van 2 juni 2014 een voorstel van het SGA-bestuur van die strekking werd aange-
nomen. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Het schminkincident 
 
Op maandag 25 maart 1985 stond in klasse 3A de wedstrijd Fischer Z 3 – FSCRB 11 op het menu. Fischer Z speelde 
destijds in H88, een sociëteitsgebouw aan de Herengracht. Meerdere verenigingen huurden daar een ruimte, 
waaronder een groep die les nam in grimeren. Nu leek het de dames en heren grimeurs een aardig idee om de 
spelers van Fischer Z voorafgaand aan de wedstrijd tegen FSCRB te schminken. Gewoon, voor de lol. Aldus ge-
schiedde, daar stonden de spelers van FSCRB van te kijken! Volgens Fischer Z zagen de meeste spelers er de 
humor wel van in, wat door de heer Emmelot, voorzitter van FSCRB, met kracht werd tegengesproken. Volgens 
hem was er sprake van algemeen groot ongenoegen onder zijn spelers. Emmelot belde de heer Leusden, compe-
titieleider van de SGA, die hem adviseerde de wedstrijd onder protest uit te spelen. Korte tijd later arriveerde 
Leusden zelf in H88 om de situatie te beoordelen. De wedstrijd eindigde in 5½-2½ voor Fischer Z, en de rapen 
waren gaar, temeer daar FSCRB hiermee zijn kampioenskansen in rook zag opgaan. 
 
 

 
 
Zo zagen de Fischer Zetters eruit. Van links naar rechts Johan Sonnenberg, Kees de Kruif, Geerhard Reink en Arie van der 
Mark. 
 
 
FSCRB protesteerde op grond van artikel 19.1.c van het FIDE-reglement met kracht tegen het feit dat haar spelers 
waren blootgesteld aan, zoals zij het noemden, “massale intimidatie”, en vond een willig oor bij competitieleider 
Leusden, die bepaalde dat de wedstrijd moest worden overgespeeld, en wel op 25 april 1985, op neutraal terrein, 
i.c. bij VAS/ASC, dat destijds in het Elsevier-gebouw speelde. FSCRB ging niet akkoord met die datum omdat die 
dag hun vijf sterkste spelers waren verhinderd en Fischer Z niet wilde meewerken aan het vooruitspelen van een 
aantal partijen. Op 25 april wachtten de spelers van Fischer Z in spanning (en ongeschminkt!) op hun tegenstan-
ders, die niet kwamen opdagen. Voor de microfoon van Radio Stad Amsterdam, dat een verslaggever had ge-
stuurd, sprak Leusden aldus: “Hierbij verklaar ik de wedstrijd met 10-0 gewonnen voor Fischer Z.” 
 
 
 
 

 
1 FSCRB werd opgericht op 2 november 1977 en bestond uit de schaakverenigingen De Daalder, Egelstelling en 
Chaturanga. Intern bleef men onafhankelijk, extern trad men samen op onder de naam FSCRB, wat stond voor 
Federatie Schaakclubs Collectieve Ruimten Bijlmermeer. 



Fischer Z daarmee kampioen en gepromoveerd naar de 2e klasse. Einde verhaal zou je zeggen, maar in de SGA-
ledenvergadering van 10 oktober 1985 probeerde FSCRB het SGA-bestuur naar huis te sturen vanwege haar op-
stelling in deze kwestie. Ze haalden bakzeil: 170 stemmen voor aftreden van het bestuur, 751 tegen, 228 blanco en 
468 onthoudingen. Nu dan toch einde verhaal? Nou nee, FSCRB kondigde aan de uitspraak van de vergadering 
ter vernietiging voor te dragen bij de rechtbank op grond van artikel 11 juncto artikel 7 van het 2e boek van het 
Burgerlijk Wetboek, maar zag daar uiteindelijk toch maar van af vanwege de hoge kosten. Nu dan toch echt defi-
nitief einde verhaal. 
 
 
Conflict tussen het SGA-bestuur en de Commissie Jeugdschaak 
 
Dit conflict speelde in 1995. Op dat moment organiseerde de Commissie Jeugdschaak (hierna: ‘de CJS’), bestaande 
uit Eric Roosendaal, Peter van Velzen, Frans Oranje, Jan Krol, Jan Brugman en Johan Klaassen, het jeugdschaak 
binnen de SGA. Tegelijkertijd was ook het zogeheten Platform Jeugdschaak (hierna: ‘het platform’) actief, dat 
bestond uit een aantal personen die schaakles gaven op scholen, te weten Monique van de Griendt, Allaert Troost, 
Onno van Aalten en Bart Dijkstra. Het SGA-bestuur coördineerde gesprekken tussen de commissie en het platform 
met de bedoeling de twee groepen te laten samenwerken. Het platform wilde vier plaatsen in de commissie, de 
commissie zelf wilde niet verder gaan dan twee. Men kwam niet tot overeenstemming. De CJS was van mening 
dat haar standpunten onverenigbaar waren met die van het platform. 
 
In juni 1995 escaleerde de zaak. Het SGA-bestuur was ontevreden over de CJS, en de leden werd per brief d.d. 
28 juni 1995 medegedeeld dat ze met ingang van 1 juli 1995 (dus slechts drie dagen later!) uit hun functie werden 
ontheven. Uiterst controversieel, omdat zo elke mogelijkheid van weerwoord effectief in de kiem werd gesmoord. 
De leden van de CJS waren dan ook onaangenaam verrast. Joost van Steenis, destijds voorzitter van Caissa, coördi-
neerde op verzoek van het SGA-bestuur de lopende zaken en verkende een nieuwe samenstelling van de jeugd-
commissie. 
 
In de loop van september 1995 begon het tot het SGA-bestuur door te dringen dat hun handelwijze geen schoon-
heidsprijs verdiende. De leden van de CJS werd per brief d.d. 27 september 1995 excuus aangeboden en hun 
ontslag ingetrokken, maar dat was tegen het zere been van Joost van Steenis, die zich aangetast voelde in zijn 
integriteit. Hij was van mening dat het SGA-bestuur hem had gemachtigd een nieuwe jeugdcommissie samen te 
stellen (wat door het SGA-bestuur categorisch werd ontkend) en hij had inmiddels de leden van het platform als 
nieuwe jeugdcommissie aangesteld. Ontstemd trok hij zich terug. 
 
Een commissie van goede diensten, bestaande uit Jan-Willem Stroes, Willem Hensbergen en Tom Kooij (voor-
zitters van respectievelijk Zukertort, Tal en De Pion), zorgde voor vrede. Zij constateerden dat de kern van het 
conflict was gelegen in de gebrekkige communicatie van het SGA-bestuur met de verschillende actoren. 
 
Uiteindelijk keerde de rust terug en de Commissie Jeugdschaak en het Platform Jeugdschaak werden samen-
gevoegd. De naam van de Commissie veranderde in JGA (Jeugdschaak Groot-Amsterdam). Het bestuur van de 
SGA werd uitgebreid met een functionaris die het jeugdschaak in portefeuille nam. De nieuwe commissie bestond 
uit de volgende personen: 
 
 Eric Roosendaal 
 Johan Klaassen 
 Jan Brugman 
 Jan Krol 
 Peter van Velzen 
 Monique van de Griendt 
 Allaert Troost 
 Bart Dijkstra 
 Onno van Aalten 



 
 
Uit Ad Valvas (weekblad van de Vrije Universiteit) van 25 augustus 1997. 
 
 
 



 
 
 
 
 
 

 
 
6 oktober 1987, De Telegraaf 
 
 
 
De affaire Van Kleef 
 
In oktober 1983 werd Dik van Kleef (Nieuwendam) gekozen tot voorzitter van de SGA. Aanvankelijk was het 
contact met zijn medebestuursleden amicaal, maar er ontstonden irritaties toen hij in oktober 1984 een interview 
gaf aan dagblad Het Parool, waarin hij stelde dat reorganisatie van de Commissie Jeugdschaak noodzakelijk was. 
Zijn medebestuursleden waren weinig gelukkig met zijn woorden, en met name Wil Haggenburg voelde zich ten 
diepste gegriefd. Wil had een dubbelfunctie: als algemeen adjunct had hij zitting in het SGA-bestuur en in de 
Commissie Jeugdschaak was hij penningmeester. 
 
De crisis verdiepte zich toen Van Kleef zich een dag voor de najaarsgedelegeerdenvergadering van 17 oktober 
1984 om persoonlijke redenen afmelde. Hij verklaarde achteraf dat hij overspannen was en dat zijn specialist hem 
had verboden om de vergadering bij te wonen. Medebestuursleden waren boos. 
 
In het najaar van 1985 escaleerde het conflict. Van Kleef werd door zijn medebestuursleden het volgende ver-
weten: slechte voorbereiding en leiding van met name de gedelegeerdenvergadering van 10 oktober 1985, het 
berokkenen van schade aan het imago van de SGA, solistisch optreden (Van Kleef stuurde eigenhandig brieven 
aan het KNSB-bestuur zonder daarover te vergaderen met het SGA-bestuur) en afwezigheid bij SGA-evene-
menten. Tijdens de bestuursvergadering van 16 december 1985 werd met zes stemmen voor en één onthouding 
besloten Van Kleef te schorsen. Deze weigerde echter op te stappen, en zo was er een patstelling ontstaan. Besloten 
werd tot het bijeenroepen van een buitengewone algemene ledenvergadering op 26 februari 1986, maar een dag 
voor de vergadering hield Van Kleef de eer aan zichzelf. Enkele maanden later werd Wouter Simonis (Zukertort) 
gekozen tot nieuwe voorzitter. 
 
 
 
 
 
 
 
 



Het damesschaak 
 
Op 14 november 1983 werd de damesschaakvereniging Chesspot opgericht door feministe Jeanne Potters, die de 
SGA wijsmaakte dat de vereniging vier leden telde. Dat was in flagrante strijd met de feiten, in werkelijkheid 
waren het er veel meer, maar op die manier werd willens en wetens contributie aan de SGA ontdoken. In een 
interview met Het Parool was Potters er schaamteloos openhartig over: “De SGA is enkel op contributiegeld uit, 
en dat zal ik Nederland laten weten.” 
 
Eind 1986 bood Potters aan de organisatie van het SGA-kampioenschap voor vrouwen op zich te nemen, op voor-
waarde dat zich geen mannen in de zaal mochten bevinden, wat ertoe leidde dat sommige mannen zich gedis-
crimineerd voelden. Een bemiddelingspoging van het SGA-bestuur had uiteindelijk succes, en mannen waren 
gewoon welkom. 
 
Maar toegegeven, Potters kreeg wel wat van de grond. In 1988 werd het Open Chesspot Toernooi georganiseerd, 
waaraan wordt meegedaan door maar liefst 96 vrouwen, en in 1990 was het door Chesspot georganiseerde Open 
Vrouwenschaakkampioenschap te Nunspeet een groot succes. Bijzonder was ook de competitiewedstrijd Chess-
pot 1 – DOS/Nieuw West 7 in het seizoen 1988/1989. Beide teams bestonden uit louter vrouwen, Chesspot won 
met 6-2. 
 
In 1990 werd een nieuwe damesschaakvereniging opgericht: Damegambiet. Chesspot was hier fel op tegen op 
grond van het feit dat zulks het damesschaak niet ten goede zou komen. Hoe slecht de verhoudingen waren werd 
duidelijk toen Chesspot in december 1990 een toernooi organiseerde en daarbij expliciet de leden van Dame-
gambiet van deelname uitsloot. Het SGA-bestuur was het gekift inmiddels meer dan zat en tikte Chesspot op de 
vingers. 
 
In september 1992 werd Chesspot geroyeerd vanwege het niet willen dan wel niet kunnen voldoen van een contri-
butieschuld ad f 661 aan de SGA. 
 
 
 
Opvallende gebeurtenissen in de loop der jaren 
 
1972 
* De winnaars van de diverse klasses in het seizoen 1971/1972 ontvangen zoals gebruikelijk een schaakklok, 

maar het duurt even voor die geleverd kan worden. Het is de tijd van de match Fischer-Spasski en de klokken 
zijn niet aan te slepen! 

 
1973 
* Dovenvereniging TOG wordt landskampioen van de Dovenschaakbond en wil deelnemen aan de Europacup 

in het Duitse Essen. De kosten worden geraamd op f 1.050, de SGA verleent een subsidie van f 250. 
* De schaakvereniging Muiden verschijnt niet op de Gedelegeerdenvergadering, zonder bericht van afmelding, 

en incasseert een boete van f 25. Het SGA-bestuur laat niet met zich spotten! 
* De SGA wordt met ingang van 17 april 1973 Koninklijk goedgekeurd. 
 
1975 
* Op 26 april 1975 is er een simultaan voor 700 jeugdschakers in het kader van het 700-jarig bestaan van de stad 

Amsterdam, gesponsord door De Telegraaf. Er zijn maar liefst 20 simultaangevers, onder wie Max Euwe en 
Jan Hein Donner. 

* Ter gelegenheid van het 50-jarig bestaan van het georganiseerd schaakleven in Amsterdam wordt op 20 sep-
tember 1975 in Sporthal Oost een massakamp Amsterdam-Rotterdam georganiseerd. Amsterdam wint met 
34½-27½. Tevens is er een damestoernooi, een rapidtoernooi voor clubkampioenen (gewonnen door Rob Witt), 
een demonstratiepartij tussen Donner en Hartoch (remise), een schaakcauserie door Hans Bouwmeester, een 
klokseance door Lodewijk Prins en simultaanseances tegen de Amsterdamse topjeugd door Berry Withuis, 
Hans Bouwmeester en Roel van Duijn. 

* Tijdens de wedstrijd MEMO-Weesp wordt MEMO-speler Waal onwel en komt te overlijden. Weesp eist de 
partij op vanwege tijdsoverschrijding, maar het SGA-bestuur bepaalt dat de partij wordt gearbitreerd. 



1976 
* De SGA viert de 75e verjaardag van Max Euwe. In dat kader worden verschillende evenementen georgani-

seerd: 
1. De Euwe-vierkamp, gewonnen door wereldkampioen Karpov. 
2. Het Nederlands Snelschaakkampioenschap, gewonnen door Van Baarle, Böhm en Van der Vliet. 
3. Het Nederlands Kampioenschap Doorgeefschaak, gewonnen door het koppel Van Baarle/Smout. 
4. Het Nederlands Snelschaakkampioenschap voor dames, gewonnen door Cathy van der Mije. 

* De schaakvereniging DOS bestaat 60 jaar en benoemt bij deze gelegenheid Max Euwe tot erevoorzitter. 
 
1978 
* De SGA organiseert het nationaal jeugdkampioenschap tot 12 jaar. Er zijn maar liefst 329 deelnemers! 
 
1980 
* Op 23 augustus 1980 vergadert de Bondsraad van de KNSB over de deelname van buitenlanders aan de KNSB-

competitie. Het bestuur van de KNSB stelt voor om het aantal buitenlanders te beperken tot twee spelers per 
team. De SGA dient een amendement in om dit tot één speler te beperken, maar dat voorstel haalt het niet. 

* Het speeltempo voor externe wedstrijden wordt aangepast. Was 40 zetten in 1¾ uur en vervolgens 20 zetten 
per uur, wordt 40 zetten in 1¾ uur en vervolgens 30 zetten per uur. 

 
1982 
* In de ALV van 28 april 1982 bespreekt de vergadering de mogelijkheid van een nieuw type lidmaatschap, 

waarbij spelers lid kunnen worden van meerdere verenigingen tegelijk. Nu volstrekt gebruikelijk, maar des-
tijds stuitte dat nog op onoverkomelijke administratieve bezwaren. Pas in 1988 wordt het nevenlidmaatschap 
ingevoerd. 

 
1983 
* Op 9 juli 1983 wordt een massasimultaan georganiseerd door Winkeliersvereniging Boven ’t IJ. Er zijn 927 

schakers. 
 
1984 
* De Bijlmerbajes zoekt een schaakleraar voor circa 10 gedetineerden. Sommige deelnemers zijn de Nederlandse 

taal niet machtig, daarom strekt enige kennis van vreemde talen tot aanbeveling. 
* Wedstrijdleider Ruud Mercks zorgt ervoor dat de uitslagen van externe wedstrijden in Het Parool worden 

gepubliceerd. 
* In oktober 1984 staat er een externe wedstrijd Tal-Nieuwendam op het menu. Circa 20 minuten na aanvang 

wordt er van buiten een kogel afgevuurd, die een ruit versplintert. De wedstrijd wordt gestaakt en twee weken 
later overgespeeld. 

 
1985 
* Geroyeerde leden worden niet langer met naam en toenaam in De Band genoemd, zoals tot dan gebruikelijk 

was. 
* Op 14 juni 1985 organiseert Fischer Z, in samenwerking met US, een schaaknacht. Aanvang vrijdagavond 20.15 

uur, slot (met ontbijt) zaterdagochtend 07.00 uur. Er zijn 88 deelnemers. Muziek van de band Fischer Z wordt 
ten gehore gebracht. Het toernooi wordt gewonnen door Yvo Volman (Zukertort), die, behalve met een geld-
bedrag, met een achtliterfles Chianti Classico naar huis gaat. 

* De KNSB wil met ingang van het seizoen 1985/1986 zijn competitie uitbreiden met een derde klasse. Het SGA-
bestuur ziet dat niet zitten omdat men vreest dat de eigen competitie kwantitatief en kwalitatief sterk wordt 
aangetast, maar het besluit wordt aangenomen. 

 
1986 
* Tijdens de najaarsvergadering op 29 oktober 1986 neemt Huib van Mastrigt afscheid van het SGA-bestuur. Hij 

heeft maar liefst 38 jaar in het bestuur gezeten van de SGA en haar voorgangers. Eerst in de ASB, later (tijdens 
de scheuring) in de Hoofdstedelijke. 

* Op 8 november 1986 opent het Max Euwe Centrum haar poorten in de Paleisstraat 1. Mevrouw Euwe verricht 
de opening, in aanwezigheid van onder andere burgemeester Ed van Thijn. 



* Het SGA snelschaakkampioenschap kent traditioneel een tempo van 10 minuten p.p.p.p. Tijdens de ALV van 
augustus 1986 stelt De Pion voor om daar 5 minuten p.p.p.p. van te maken. Het voorstel haalt het niet. 

* De KNSB polst de onderbonden hoe ze denken over het meespelen van computers in de KNSB-competitie. Het 
SGA-bestuur is mordicus tegen, evenals het merendeel van de overige onderbonden. 

* Het SGA-bestuur debatteert over De Band. Wie is er verantwoordelijk voor de inhoud, de redactie of het 
bestuur? Bij stemming kiezen de meesten voor het bestuur, hetgeen in de statuten wordt vastgelegd. 

 
1987 
* In de competitie 1986/1987 is er een extra promotieplaats te verdienen, maar Fischer Z en Abcoude eindigen 

zowel in match- als in bordpunten exact gelijk. Het SGA-bestuur gooit een muntje op, Fischer Z is de gelukkige. 
* De SGA zit goed bij kas en stelt op de voorjaarsvergadering van 22 april 1987 voor om het surplus over de 

jaren 1985 en 1986 voor twee-derde aan de verenigingen te restitueren. De vergadering kan zich hierin vinden. 
 
1988 
* Met ingang van 1988 wordt het de jeugd toegestaan om zowel in de junioren- als in de seniorencompetitie te 

spelen. 
* In februari 1988 trekt het Persoonlijke Kampioenschap van de SGA 205 deelnemers naar de Verheijhal, een 

record dat wel nooit meer zal worden gebroken. 
* In juli 1988 heeft de Dienst voor de Sport het voornemen de denksportruimte van de Wethouder Verheijhal 

om te bouwen tot een snookercentrum. Gesteld wordt dat de ruimte veel te weinig wordt benut en dat er 
daarom een winstgevende bestemming moet komen. De Amsterdamse Sportraad stelt zich op achter de SGA 
en eist dat de Dienst voor de Sport met een gelijkwaardig alternatief komt. 

* ES’80 neemt in de statuten op dat het zich ten doel stelt het vrouwenschaak te stimuleren. In december 1988 
heeft de club 67 leden, waarvan 19 vrouwen. 

 
1989 
* Een team van de Bijlmerbajes wil meedoen met de externe competitie, waarbij ze om voor de hand liggende 

redenen alleen thuiswedstrijden willen spelen. Het stuit op te veel bezwaren van de kant van de directie van 
de Bijlmerbajes. 

* In 1989 bestaat de SGA 20 jaar. In de voorjaarsgedelegeerdenvergadering van 12 april 1989 komt een bestuurs-
voorstel ter tafel om de eerste competitieronde in vier avonden gezamenlijk in één localiteit te spelen, en wel 
in Marcanti, kosten f 2.100. De vergadering vindt het te duur, en besloten wordt het bedrag door te schuiven 
naar de viering van het 25-jarig bestaan. 

 
1990 
* Bij de wedstrijd Almere 2 – Maccabi 1 is er een incident. De heer Silbernberg (Maccabi) wordt door de politie 

uit de speelzaal verwijderd. 
 
1991 
* De heer Ernsting, lid van FSCRB, beklaagt zich er bij de SGA over dat in het clubblad van Het Probleem een 

voor hem minder vleiend artikel was te lezen. Het SGA-bestuur stelt zich op het standpunt niet verantwoor-
delijk te zijn voor clubbladen van verenigingen en verklaart zijn klacht niet ontvankelijk. 

* Het Max Euwe Centrum verhuist naar haar huidige locatie aan het Max Euweplein. 
* De SGA leent klokken uit ten behoeve van het NK doorgeefschaak. Er komen er 23 kapot terug! 
 
1992 
* Sommige verenigingen hebben een forse betalingsachterstand, en het SGA-bestuur beraadt zich over de vraag 

of er naming en shaming moet worden toegepast in De Band. Besloten wordt ermee te dreigen. 
 
1993 
* Competitieleider Mercks stuurt het wedstrijdformulier van de SGA-cupwedstrijd ENPS-Grasmat retour op 

grond van het feit dat er geen namen zijn ingevuld. 
 
 
 



1994 
* De SGA bestaat 25 jaar en viert dat met diverse activiteiten, waaronder een massakamp tegen Rotterdam. Deze 

wordt gespeeld op 11 juni 1994. Tijdens dit evenement raakt de heer Muurlink een tas met boodschappen kwijt. 
Het SGA-bestuur betaalt hem uit coulance f 50. Na afloop van alle festiviteiten wordt geconstateerd dat er voor 
f 4.148,59 aan kosten zijn gemaakt, waarvan gereserveerd f 3.255,90. Derhalve wordt een bedrag van f 892,69 
geboekt onder de post ‘Diversen onvoorzien’. 

* Radio Salto biedt aan een programma te maken waar propaganda voor het schaken wordt gemaakt, voor 
slechts f 2.500. Het SGA-bestuur gaat er niet op in. 

* De SGA ontvangt een legaat ter waarde van f 5.322 uit de nalatenschap van de heer H.F. Crabbendam. 
 
1995 
* Het SGA-snelschaaktoernooi wordt traditioneel gespeeld met een tempo van 10 minuten p.p.p.p. In de 

bestuursvergadering van 6 december 1995 wordt besloten dit te verlagen naar 5 minuten p.p.p.p. 
 
1998 
* De schaakvereniging Almere stuurt een brief waarin zij zegt verschoond te willen blijven van rating. Penning-

meester Kerssemakers stuurt een briefje terug met de mededeling dat zij gewoon de ratingkosten moeten 
betalen. 

 
2003 
* De SGA subsidieert elk jaar vijf verenigingen met een bedrag van 200 euro. In ruil daarvoor moeten de betref-

fende verenigingen een plan opstellen dat zich richt op ledenbehoud en ledenwerving. Vanwege gebrek aan 
interesse is het initiatief geen lang leven beschoren. 

* Wil Haggenburg treedt af na 25 jaar deel te hebben uitgemaakt van het SGA-bestuur. Het College van B&W 
van Amsterdam decoreert hem met het Ereteken van Verdienste van de stad Amsterdam en de KNSB benoemt 
hem tot lid van verdienste. 

 
2004 
* SGA-voorzitter Willem Hensbergen oppert het idee dat SGA-verenigingen hun interne competitie voor elkaars 

leden openstellen. Het wordt geen succes. 
* Na afloop van de competitie 2003/2004 wordt voor de eerste keer de SGA rapidcompetitie georganiseerd. 

Teams bestaan uit vier man. Almere wordt de eerste kampioen, 46 teams nemen deel. 
* Met ingang van de competitie 2004/2005 wordt het mogelijk dat uitslagen via de SGA-website worden door-

gegeven. Voorheen ging dat per slakkenpost. 
 
2005 
* In de Algemene Ledenvergadering van 16 november 2005 komt de mobieltjesproblematiek aan de orde. Het 

SGA-bestuur stelt voor bij afgaan een tijdstraf van vijf minuten op te leggen, terwijl de tegenstander er vijf 
minuten bij krijgt. Pas bij herhaling is verlies van de partij het gevolg. De FIDE hanteerde destijds een strengere 
sanctie (onmiddellijk verlies van de partij), maar het SGA-bestuur vindt dat te gortig. Het SGA-voorstel wordt 
aangenomen en gaat gelden met ingang van 1 december 2005. 

 
2007 
* Het SGA-bestuur gaat met ingang van het seizoen 2007-2008 een digitale klok als prijs uitreiken aan de diverse 

externe kampioenen. Daar zijn hogere kosten mee gemoeid, en om die reden valt aan verhoging van de 
inschrijfgelden niet te ontkomen. Het inschrijfgeld voor een achttal gaat van 6 naar 10 euro, dat van een viertal 
van 3 naar 5 euro. 

 
2008 
* Wil Haggenburg overlijdt op 23 september 2008. Vanaf 1978 diende hij de SGA in diverse functies tot november 

2003. 
 
 
 
 



2010 
* In de algemene ledenvergadering van 17 november 2010 treedt Theo Weijers na 21 jaar (!) trouwe dienst af als 

toernooileider en materiaalcommissaris. Hij wordt benoemd tot lid van verdienste. Met ingang van mei 2012 
is Adrienne Cramer toernooileider, maar als zij in juni 2021 aftreedt neemt Theo de functie van toernooileider 
weer onder zijn beheer. Hij zit er nog steeds! 

 
2015 
* Met ingang van het seizoen 2015/2016 wordt in de SGA gespeeld met het Fischer-tempo: 1 uur en 30 minuten 

per persoon per partij, met een increment van 15 seconden per zet. 
* Met ingang van het seizoen 2015/2016 worden SGA-toernooien in Sportcentrum IJburg georganiseerd. 
 
2018 
* Met ingang van het seizoen 2018/2019 kan er niet meer worden gepromoveerd naar de KNSB. De naam 

Promotieklasse dekt de lading niet meer en verandert daarom in Hoofdklasse. 


